
學術成果
乘着近年穩步上升的態勢，本院

2011/2012學年的學術研究成果，在質量

與數量上均持續提高。

發表論文
在正式學術刊物上發表論文共217篇，較

上學年增加11%。

國外SCI, SSCI, AHCI, EI等索引內刊物的論

文，較上學年增長5%，有40篇，部分更

刊登在Heart & Lung, Midwifery, Journal 
of Nursing Management, Environmental 
Pollution, Medicine and Science in Sports 
and Exercise, Tourism Management, 

Higher Education等學科內影響力因子排

名前30%的期刊上。

Research Output
Continuing the momentum in recent years, MPI’s research output has 
witnessed steady growth in terms of both quality and quantity during 
2011/2012.

Academic Articles
217 articles were published in formal academic publications, an 11% 
increase when compared to last academic year.

40 articles were published in publications listed in prominent citation 
indices such as SCI, SSCI, AHCI, EI etc., a 5% increase over last year. Some of 
these were published in the top 30% of journals as seen from a disciplinary 
perspective ranked by impact factors. Such journals included Heart & 
Lung, Midwifery, Journal of Nursing Management, Environmental Pollution, 
Medicine and Science in Sports and Exercise, Tourism Management, Higher 
Education etc.

學術研究與傳授知識緊密相

連，是高等院校的必由之

路。本院積極鼓勵教職員

開展各類型的學術研究，

致力提高研究的質量。

The primary function of a university is to 
discover and disseminate knowledge by 
means of research and teaching; research 
therefore is as essential as teaching to a 
higher education institution. MPI has made 
unswerving efforts to boost its research 
performance, encouraging its academics to 

be actively involved and to advance their respective research areas.

學術研究
Academic 
Research
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中文核心期刊發表的論文有56篇，數量較

上學年增加2%。

書籍章節共32篇。

其他報刊雜誌論文共81篇。

出版物
本院出版的學術專著/編著共23本（項）

，其中包括《澳門特別行政區常用法律全

書》、《澳門語言文化研究(2010) 》、《“辛

亥革命與澳門”學術研討會論文集》、

 《“高等教育戰略規劃與人才培養”國際學

術研討會論文集》、《2011公益事業與彩

票產業國際學術研討會論文集》等。

其他出版機構出版的學術書目共22項，部

分專著在人民衛生出版社、中山大學出版

社、商務印書館、Nova等著名出版社出版。

定期出版的學術刊物包括：《澳門理工學

報》（人文社會科學版；季刊）和《“一國

兩制”研究》（季刊）。

專利及研究報告
專利方面，本學年獲得國家知識產權局授

予共2項發明專利。

研究報告方面，本學年共有6份。

綜合比較過去五學年的數據，在數量上，本

院教職員發表學術刊物論文，以及出版學術

專著／編著等方面，呈現穩步發展的趨勢；

而在質量上，教職員在國際四大索引刊物，

以及內地核心期刊發表論文的數量，近五學

年亦有明顯增多。

56 articles were published in Chinese key journals, a 2 % increase 
over last year.

32 articles were published as book chapters.

81 articles were published in newspapers and magazines.

Publications 
23 titles of  books were published by MPI, including amongst others 
A Collection of Laws of the Macao SAR, Macao Langauage and Culture 
Studies (2010), Proceedings of the Conference on “The 1911 Revolution 
and Macao”, Proceedings of the International Symposium on Strategic 
Planning and Professional & Vocational Training in Higher Education, 
and Proceedings of the International Conference on Public Welfare and 
the Gaming Industry 2011.

22 book titles were published by external publishers, including prestigious 
publishers such as the People’s Medical Publishing House, Sun Yat-sen 
University Press, the Commercial Press, Nova etc.

Regular academic periodicals published by MPI include Journal of Macao 
Polytechnic Institute (Humanities and Social Sciences edition; quarterly) 
and Academic Journal of "One Country, Two Systems" (Quarterly).

Patents & Research Reports
2 invention patents by MPI faculty were granted this academic year by the 
State Intellectual Property Office of China.

6 research reports were completed this academic year.

An analysis of the research statistics of MPI during the past five academic 
years reveals a steady growth in both the quantity and quality of MPI’s re-
search output as manifested respectively by the rising numbers of publica-
tions in total and publications in quality periodicals such as those listed in 
prominent citation indices in the past five years.

75



近五學年學術成果統計
Overview of MPI Research Output in the 
Past Five Academic Years

近五學年學術成果質量分析
Overview of MPI Research Quality in the 
Past Five Academic Years
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科研投放

2011/2012學年，本院批准資助的院內科

研項目約12項，當中包括研究課題8項、

資助出版3項及資助申請專利1項，研究領

域涵蓋電腦資訊、醫療衛生、運動科學、

商貿、藝術、社會福利、教育等，批准資

助金額約澳門幣1,103,867元。

同時，本院資助教職員參加學術會議共43

人次，發表論文共45篇，資助金額約澳

門幣650,996元。參與的會議領域廣泛，

涵蓋電腦資訊、教育、運動科學、語言翻

譯、醫療衞生、商貿、旅遊、公共行政、

藝術、文化、宗教等。

外界資助
政府部門委託研究

作為一所服務澳門社會的應用型高等院

校，本院每年均獲多個政府部門委託、資

助或透過公開招標的方式進行研究。本學

年獲政府部門委託的研究項目約4項，涉

及經費約澳門幣457,640元。

澳門重建 ── 社區輔導策略研究服務

 （土地工務運輸局委託研究）

通過文獻探索、深度訪談、資料整理及科

學理據分析，從所得的評估結果，提出可

行策略的建議方案，供政府及相關機構參

考，從而逐步提高澳門市民的綜合生活質

量，改善商戶的營商環境，善用土地資

源，提升澳門的旅遊城市形象，推動各城

區的協調發展。

神秘顧客測量機制服務

 （身份證明局委託研究）

通過調查人員扮演神秘顧客，向被考核的

工作人員進行評估及評定，由於被考核者

無法識別“神秘顧客”的身份，故調查能

真實和準確地反映客觀存在的實際問題，

為澳門特區政府身份證明局提供更好的服

務及持續改善服務質量之可行性建議。

Research Input

In 2011/2012 there were 8 research projects, 3 publication projects and 
1 patent project initiated with MPI research grants. Their foci of research 
ranged from computer and information technology, health sciences and 
sport science to business, arts, social welfare and education amongst 
others. The grants released amounted to MOP 1,103,867.

There were 43 cases of subsidies with a total amount of MOP 650,996 
released to support staff to attend academic conferences, at which 45 
papers were presented in various fields, including amongst others 
computer and information technology, education, sport science, language 
and translation, health sciences, business, tourism, public administration, 
arts, culture and religion.

External Research Funding
Projects Initiated by Government Departments
As an application-oriented higher education institution with aims to 
serve the community, MPI often conducts research projects on behalf of 
the Government, some of which are directly entrusted by government 
departments and some obtained via open tender. This academic year there 
were 4 such projects. These research budgets amounted to MOP 457,640.

Rebuilding Macao – Study on Community Counseling Strategy 
(The Land, Public Works and Transport Bureau)
This study was to obtain relevant assessment results and make feasible 
strategic suggestions to the government and related entities with the aim 
to promote concerted development of the different districts of the city, 
improve the comprehensive quality of life of Macao’s citizens, optimise the 
business environment, use land resources efficiently and boost Macao’s 
image as a tourist destination.

A Study of Mystery Shoppers 
(The Identification Bureau)
The project aims to study and evaluate the overall daily performance of 
the staff of the Identification Bureau. By adopting the method of “Secret 
Shoppers” that prevents the staff from anticipating the evaluation, their 
actual performance can be clearly measured. Suggestions are finally given 
to the Bureau for further action of service quality improvement.
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澳門大學生參與義務工作的動機

及問題解決能力之相關研究

 （教育暨青年局委託研究）

通過探討澳門大學生參與義務工作的相關

資料，以瞭解澳門大學生參與義務工作的

動機、問題解決能力的相關因素，以及兩

者之間的關係，並藉此提升學生從事義工

服務的精神境界。研究結果更能全面有

效地推廣澳門大學生參與義務工作的普及

性，讓學生一同構建和諧關愛的社會。

澳門初中生參與義務工作之動機研究

 （教育暨青年局委託研究）

此項調查研究旨在瞭解澳門初中生參與義

務工作的參與動機、不同工作內容的參與

意願（即傾向參與何種類型的服務）及影

響這些參與的因素，並研究三者之間的關

係，最後比較不同背景變項在義務工作參

與情況下的差異。

科學技術發展基金資助研究

2011/2012學年，本院獲科學技術發展基

金資助的研究項目共2項，涉及經費共澳

門幣2,423,820元。

子宮內膜癌幹細胞自我更新

及腫瘤形成機制

子宮內膜癌是最常見的惡性婦科腫瘤，子

宮內膜癌幹細胞（ECSCs）則是子宮內膜

癌形成和轉移的關鍵因素。但迄今為止，

尚未有成功分離子宮內膜癌幹細胞的先

例。此研究期望通過體外及動物實驗來分

離子宮內膜癌幹細胞，建立鑒定幹細胞的

標準，以及在體外研究其主要通路。藉

此，以確定ECSCs的基因圖譜，尋找ECSCs

的特異性靶位，為將來研製新的針對

ECSCs藥物，在不需要殺滅所有腫瘤細胞

的情況下達到根治腫瘤提供理論依據。

A Study on Macao College Students’ Motivation to 
Participate in Volunteer Work and Problem-Solving Ability 
(The Education and Youth Affairs Bureau)
Through analysing relevant information on Macao college students’ 
participation in volunteer work, this study aims to identify their 
motivation and problem-solving ability, as well as the relationship between 
these two factors; it is hoped the findings of this research will be used to 
boost students’ willingness to engage in volunteer services and contribute 
to the building of a harmonious and caring society.

A Study on Macao Junior High Students’ Motivation 
to Participate in Volunteer Work 
(The Education and Youth Affairs Bureau)
The purpose of this research is to illustrate Macao junior high school 
students’ motivation to participate in volunteer work, the different types of 
work they are willing to participate in, and the influencing factors, as well 
as the relationships among the three. The different background variables 
of the students’ participation in volunteer work are compared.

FDCT-Funded Research Projects
This academic year 2 projects successfully obtained funding from the 
Science and Technology Development Fund. The amount of funding was 
MOP 2,423,820 in total.

Endometrial Cancer Stem Cell Self-renewal 
and Tumor Formation Mechanism
Endometrial cancer is the most common gynecological malignancy, and 
endometrial cancer stem cells (ECSCs) are regarded as the cause of tumor 
formation and metastasis. However, to date, there has been no case of 
successful isolation of endometrial cancer stem cells. This study aims 
to isolate endometrial cancer stem cells through in-vitro and animal 
experiments, to establish the standards for identification of stem cells, and 
to study their primary access in vitro. It is hoped this method will help to 
determine the genetic profiles of ECSCs and identify the specific targets of 
ECSCs, thus providing a theoretical basis for developing future ECSCs drugs 
to heal the tumor without having to kill all the tumor cells.
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護理學生仿真模擬學習臨床技能培訓

高度仿真模擬病人利用先進的電腦技術程

式驅動，通過皮膚接觸、錄音發聲、器官

功能、人體各個系統的仿真技術，能模擬

人體真實的病理和生理特徵，並通過模擬

監測顯示出生理參數，對治療措施做出

生理反應，從而能模擬臨床疾病的演變過

程，創造出一種互動式的教學情景，實現

臨床真實場景下對患者的治療處理，使護

理學生在沒有增加患者痛苦和危險性的

情況下，得到一個較完整之治療護理過

程的訓練。

Study on Using Patient Simulation in Clinical Skills Training 
for Nursing Students
By using computer-operated simulation of skin contact, recorded sound, 
organ function, and body systems etc, the human patient simulator can 
simulate realistic human pathological and physiological situations and 
display the physiological parameters on a monitor; it can simulate the 
patient’s physiological responses to treatment measures and hence 
the clinical evolution of the ailment, thus creating interactive teaching 
scenarios which enable nursing students to gain comprehensive nursing 
training in a realistic situation without causing pain and risk to the patient.
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研究單位的學術活動

《澳門理工學報》
《澳門理工學報》是本院主辦的綜合性

學術理論期刊。1998年創刊。按本院理事

會決議，《澳門理工學報》（人文社會科

學版）自2011年第四期開始，進行全新改

版，劉澤生教授擔任學報總編輯。現為中

文版，季刊，大16開本，每期208頁。常設

欄目有名家專論、港澳研究、旅遊博彩、

文化教育、語言翻譯、歷史宗教、中西文

化、總編視角等。刊物對外公開發行。新

版學報至今已出版五期，共刊發學術論文

約100篇，其中不乏海內外知名學者的原

創名篇佳作，受到社會各界的廣泛關注和

讚賞。其中12篇論文為《中國社會科學文

摘》、《高等學校文科學術文摘》、《人

大複印資料》等刊物轉載，在國內外學術

界具有較好的影響。

成人教育及特別計劃中心
2008年，澳門特區政府啟動編修《澳門通

志》的工作，委託本院籌備相關事宜，具

體工作由成人教育及特別計劃中心承擔。

作為澳門地方志項目的籌備學術單位，

中心獲理事會批准將“歷史文化研究”列

為“特別計劃”，得以在“澳門歷史資料整

理”和“澳門口述歷史計劃”等方面開展調

查與研究，並陸續取得成果。

“澳門口述歷史計劃”逐漸成為中心持續

性的重點工作，截止2012年8月已訪談澳

門老居民38人，整理出逐字稿和各種研究

文稿近50萬字，各類歷史圖片1,300多張。

在去年成果的基礎上，中心繼續深化整理

《申報》、《人民日報》和《光明日報》三

大報章中的澳門史料，對約300萬字的資

料進行編目、分類和校注工作。

Activities of Research Centres

Journal of Macao Polytechnic Institute
Founded in 1998, the Journal of Macao Polytechnic Institute is a 
comprehensive academic periodical published by MPI. From the fourth 
issue of 2011 following a decision by the Management Board the journal 
underwent a major redesign and inaugurated the new Humanities and 
Social Sciences edition with Prof Liu Zesheng as Editor-in-Chief. It is a 
Chinese language quarterly with 208 pages on 210x285mm paper whose 
regular sections include “Special Article of Distinguished Scholar”, “Hong 
Kong and Macao Studies”, “Tourism and Gaming Industry”, “Culture 
and Education”, “Language and Translation”, “History and Religion”, 
“Sino-Western Cultural Studies”, and “Editor’s Perspective”. To date the 
redesigned journal has published 5 issues and approximately 100 articles, 
among which 12 articles have been reprinted by top Chinese academic 
digest journals such as China Social Sciences Digest, Academic Digest of 
Liberal Arts Colleges, and Copy Material of Remin University. The journal has 
received widespread attention due to the quality of its academic articles, 
many contributors being influential scholars at home and abroad.

Centre of Continuing Education and Special Projects
In 2008 the Macao SAR Government initiated the compilation of the 
“Macao Local Records”, commissioned to MPI and undertaken by the 
Centre of Continuing Education and Special Projects. As a special project 
approved by the MPI Management Board, the Centre has conducted 
research in “Macao Historical Data Collection” and “The Oral History of 
Macao”and has made some headway in these two areas.

The Centre has focused on work for “The Oral History of Macao” and by 
August 2012 had interviewed 38 elderly Macao residents, and collected 
and organised approximately 500,000 words of written materials and over 
1,300 historical pictures. 

On the basis of last year’s work on “Macao Historical Data Collection”, the 
Centre continued to collect and organise data from three newspapers, Shun 
Pao, People’s Daily and Guang Ming Daily, with 3 million words of historical 
materials being reviewed.
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2011年9月18日至19日，中心與澳門

歷史文化研究會、廣東省社會科學院歷

史與孫中山研究所、中山大學近代中國

研究中心聯合舉辦“辛亥革命與澳門”

學術研討會，來自內地、港澳台和海

外地區的80多位學者參加了會議，提

交76篇論文，出版了《“辛亥革命與澳

門”學術研討會論文集》，成為辛亥百年

紀念活動中一次高質量的學術活動。

博彩教學暨研究中心
中心除了繼續和北京大學中國公益彩票

事業研究所合作，2011年10月在北京

主辦第八屆“公益事業和彩票產業”國

際學術研討會，2012年3月還在北京與

北京師範大學中國彩票事業研究中心合

辦“問題彩民與責任彩票研討會”。2012

年5月中心在本澳協辦“博彩資訊的廣

告傳播與社會責任論壇”。2012年5月

中心在博彩業界的國際盛事“亞洲國際

博彩博覽會”參展，宣傳本院的博彩教

研成果。

On September 18-19, 2011 the Centre jointly organised an academic 
conference on “The 1911 Revolution and Macao” with Macao History and 
Culture Study Association, the Institute of History of the Guangdong Academy 
of Social Science and the Centre for Modern China Studies of Sun Yat-sen 
University, attracting 80 participants from the cross-strait regions and overseas 
and 76 papers being presented. The Proceedings of the Academic Conference on 
“The 1911 Revolution and Macao” were subsequently published, a highlight of 
the academic activities commemorating the centenary of the 1911 Revolution.

Gaming Teaching and Research Centre
The Centre continues its collaboration with external organisations, including: 
jointly organising the 8th International Conference on Public Welfare and 
Lottery Industry with the Chinese Public Welfare Lottery Research Institute of 
Peking University in October 2011; jointly organising the Academic Seminar 
on Problem Lottery Buyers and Responsible Lottery with the China Lottery 
Research Institute of Beijing Normal University in March 2012;  coorganising 
the Forum on “Gaming-Related Information Advertising and Communication 
and Social Responsibility” in May 2012. In addition, the Centre set up a booth 
at the Global Gaming Expo Asia (G2E Asia) in May 2012, the world’s premier 
event for the casino industry, to showcase MPI’s achievements in gaming-
related teaching and research.
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中心與澳門經濟學會合作完成了澳門居

民幸福指數2011研究，並進行2012年的

調查。博彩與娛樂管理學位課程主任黃

貴海副教授獲邀參加特區政府社會工作

局牽頭的負責任博彩工作小組，為本澳

博彩業可持續健康發展出謀獻策。中心

鄭妙嫻主任，研究人員曾忠祿教授、黃

貴海副教授、王長斌副教授和劉爽講師

獲北京師範大學中國彩票事業研究中心

聘為客座研究員。

In collaboration with Macao Economic Association, the Centre completed 
the survey on “Happiness Index of Macao Residents 2011” and embarked 
on the survey for 2012. Dr Huang Guihai, Programme Coordinator of the 
Bachelor of Social Science in Gaming and Recreational Management, was 
invited to join the Responsible Gambling Working Group initiated by the 
Social Work Bureau. Director Hester Cheang, Prof Zeng Zhonglu, Associate 
Prof Huang Guihai, Associate Prof Wang Changbin and Lecturer Liu Shuang 
were invited to be visiting research fellows of the China Lottery Research 
Institute of Beijing Normal University.
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社會經濟與公共政策研究所
社會經濟與公共政策研究所以提升學術研究水

平和為服務特區政府科學決策為發展宗旨，研

究領域主要涉及澳門經濟與社會、澳門發展戰

略、澳門特區政府管理與公共政策等，是澳門

一所具一定影響力的學術研究機構。

2011/2012學年，除各類學術著述外，研

究所完成了多項內部報告，部分內容被政

府相關部門採納，為相關部門提供理論分

析和政策參考。研究所的研究人員參與各

項國際學術交流活動，有些學術論文和學

術觀點受到相關學者的高度肯定和重視，

在學術交流活動中產生了較大影響，為提

升本澳的學術研究水平作出積極的貢獻。

研究所的研究人員為本院開設了10門課

程，積極參與本院的教學和學科建設工

作。研究人員還分別赴廣州、廈門、台

灣、北京等地進行學術訪問和調研活動，

與相關領域的知名專家學者進行廣泛交

流，瞭解其他國家和地區在公共管理等方

面的寶貴經驗，促進研究視野的拓寬和研

究能力的提升。

中西文化研究所
中西文化研究所繼續秉承“以澳門特殊的中西

文化共存共融背景為平台，探究澳門深厚的

文化底蘊和開發精彩的文化遺產”的宗旨，

展開了多方面的學術研究、活動和交流。研

究所於2011/2012學年主辦“大航海時代的

中外貿易與澳門”國際學術研討會，來自德

國、法國、美國、內地、台灣和本地的學者

參加了這次會議，發表了30多篇論文。

“一國兩制”研究中心
2011/2012學年，“一國兩制”研究中心

出版共4期中文版《“一國兩制”研究》、

葡文專集和英文專集各一期。中心持續

出版“一國兩制”文庫系列學術專著共10

部。另外，中心為進一步宣傳和落實基本

法，配合特區政府依法施政，樹立公民正

確的法律意識，經過近一年的編輯，出版

了體現着：(1) 容量較大、整體性強；(2) 結

構合理、主次分明；(3) 推陳出新、不墨守

Social, Economic and Public Policy Research Centre
The Social, Economic and Public Policy Research Centre is an influential 
academic research institution in Macao. Its main research deals with 
the development of Macao’s economy and society, the government and 
public policy of Macao. Its mission is to strengthen academic research and 
provide consultancy services for the Macao SAR Government. 

In 2011/2012 the Centre completed several internal reports, with some 
of their contents being adopted by relevant government departments for 
policy reference. Researchers at the Centre also actively participated in 
various academic activities both at home and abroad, with their research 
results and views being noted in academic circles, boosting Macao’s profile. 

In addition, the Centre also offers 10 courses to MPI students, contributing 
to MPI’s teaching and programme development. To broaden vision and 
enhance research capability, the Centre’s research staff visited Guangzhou, 
Xiamen, Taiwan, Beijing and other places for exchange and field 
investigations, sharing views with scholars and experts in related fields 
and drawing upon the experiences of other countries and regions in public 
administration and other areas.

Centre of Sino-Western Cultural Studies
Adhering to the principle of “using the unique environment of Macao with 
Chinese and Western cultures coexisting as a platform to explore Macao’s 
rich cultural heritage and promote its culture”, the Centre launched various 
research and exchange activities in 2011/2012, including an international 
conference on “Macao and China Foreign Maritime Trade from the 16th to 
19th Centuries”. The conference attracted scholars from Germany, France, 
the US, Mainland China, Taiwan and Macao to share their views and research 
achievements, with over 30 papers being presented at the conference. 

“One Country, Two Systems” Research Centre
In 2011/2012 the Centre published 4 issues of the Academic Journal 
of “One Country, Two Systems” in Chinese, 1 issue in Portuguese , and 1 
issue in English, and launched 10 new books in the “One Country, Two 
Systems” Series. To publicise and implement the Basic Law of Macao, 
promote Macao citizens’ legal awareness, and support Macao SAR’s effort 
to administrate by law, the Centre launched the Collection of Laws and 
Regulations of the Macao SAR after nearly one year’s work of editing. This 
collection is characterised by its comprehensiveness, innovative structure 
and broad target audience.

The Centre organised and coorganised various academic conferences and 
seminars during 2011/2012, including: the “ 'One Country, Two Systems' 
High Level Forum 2011: The Special Administrative Region System”; 
the Academic Conference on “Political Development and Theoretical 
Exploration of 'One Country, Two Systems' ”; the Macao Section (“Social 
Rights and Legal Safeguard of Macao SAR”) of the “Xi’an Roundtable 
Conference of the International Association of Constitutional Law” jointly 
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成規；(4) 針對性強、服務面廣這四大特點

的《澳門特別行政區常用法律全書》。

除了出版學術期刊及專著外，中心還舉辦

了“‘一國兩制’高級論壇2011：特別行政

區制度”及“政制發展與‘一國兩制’理論探

索”學術研討會，又應國際憲法學協會和中

國法學會的邀請，承辦“國際憲法學協會圓

桌會議（西安）之‘社會權利與澳門特別行

政區的法律保障’澳門分會場會議”；再與

全國人大常委會港澳基本法上海研究區載

體“上海市社科院法學所”等聯合策劃在上

海舉辦“澳門香港基本法學術研討會──特

別行政區制度在我國政治體制中的地位”；還在

《澳門基本法》頒佈19周年之際，協辦“一

國兩制”與澳門特區的善治之路──紀

念《澳門基本法》頒佈19周年學術研討會。

中心在2011/2012學年還舉辦了“當前澳門

特區的若干關注熱點”和“積極進取──對

2012年財政年度施政報告的評議”座談會。

中心與行政公職局、澳門基本法推廣協會

持續開辦培訓對象為中高層官員的“澳門基

本法高級研討班課程”。中心亦跟進了

《“一國兩制”綜合指標民意調查》的系列

二和系列三的電話民調工作，民調結果均

採用新聞發佈會的形式公開向社會發表。

澳門語言文化研究中心
中心自2009年11月成立以來，開展了一

系列卓有成效的工作，現已在海內外產生

了較大的學術影響。本學年，中心分別於

2011年7月及2012年2月啟動了“澳門方言

文化典藏”（曹志耘教授承擔）、“澳門普通

話使用情況調查”（蘇金智研究員承擔）兩

項研究課題。2011年11月29日至30日，

中心召開了主題為“國語運動百年”的第六

屆海峽兩岸現代漢語問題學術研討會，海

內外數十位專家學者蒞臨。

中心執行主任赴京與兩合作單位重點討論

了《澳門語言文化研究中心章程》、《澳

門語言文化研究中心學術委員會章程》

和“三方合作備忘錄”的修改問題，基本

達成了一致意見，為中心下一輪的運作進

行積極的準備。

organised with the International Association of Constitutional Law and 
China Law Society; the Academic Conference on “The Basic Laws of Hong 
Kong and Macao – The Role of the Special Administrative Region Regime 
in China’s Political System” in Shanghai jointly organised with the Law 
Institute, Shanghai Academy of Social Sciences; the Conference on “‘One 
Country Two Systems’ and The Path to Good Governance in Macao SAR” to 
commemorate the 19th anniversary of the enactment of the Basic Law of 
Macao; the seminars on “Some Hot Spots of Attention in Macao SAR” and 
“Proactive in Governance – Commenting on the Policy Address of the Chief 
Executive in the Fiscal Year of 2012 ”. 

The Centre continues to organise training courses for middle-to-high 
level civil servants on the Basic Law of Macao in collaboration with the 
Public Administration and Civil Service Bureau and the Macao Basic Law 
Promotion Association. The Centre also conducted telephone interviews as 
Phases II and III of the “One Country, Two Systems” Comprehensive Indices 
Opinion Poll, with a press conference being held on the survey results.

Language and Culture Research Centre of Macao
Since its establishment in November 2009, the Centre has conducted a 
series of academic activities, effectively building its influence at home 
and overseas. This academic year the Centre launched the “Macao Dialect 
Culture Data Repository” (undertaken by Prof Cao Zhiyun) in July 2011 
and the “Survey on the Use of Mandarin in Macao” in Feburary 2012 
(undertaken by Prof Su Jinzhi). On November 29-30,  2011 the Centre 
organised “A Century of the Mandarin Movement” – The 6th Cross-Strait 
Academic Conference on Modern Chinese, which attracted a large number 
of scholars and experts from China and overseas.

The Managing Director of the Centre visited partner institutions in Beijing 
to discuss on modification to the Regulations of the Language and Culture 
Research Centre of Macao and Regulations of the Academic Committee of 
the Language and Culture Research Centre of Macao and Memorandum on 
Tripartite Cooperation. A consensus was reached on the relevant issues, 
laying a solid foundation for the effective operation of the Centre.
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